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Seva, resursele noastre
vitale, dac` aceasta este,
într-adev`r, obâr[ia noastr`.
C`ci, dac` ne gândim la
evolu]ie, eu sunt convins c`
nu este numai evolu]ia
despre care vorbim în
general, din punct de vedere
anatomico-fiziologic, ci evo-       
lu]ia noastr` este un proces
unde o for]` major`, Dum-    
nezeu, a intervenit ca s`
devenim ceea ce suntem.

S.C.: Tu e[ti etnic german,
dar vii totu[i din România. N-    
ai avut probleme de limb` [i
nici de aspect fizic. }i-a fost
greu s` te realizezi ca artist
în Germania?

G.F.: Este destul de
complicat totu[i. Când am
venit în Stuttgart, am avut
sentimentul, la început, c` nu
suntem prea bine veni]i. {i
adev`rul este c` nimeni nu
se bucur` când mai vine un
artist care vrea s` aibe [i el
un loc acolo.
Evident c` concuren]a func-      
]ioneaz` peste tot [i nimeni
nu-]i d` locul lui cu pl`cere.

S.C.: {i c` invidia [i teama de
concuren]`, aceste defecte
ale caracterului uman, se
manifest` peste tot, indiferent
dac` te mu]i din Constan]a la
Bucure[ti sau de la Bucure[ti
la Stuttgart sau Stockholm,
dac` vorbe[ti limba locului
sau nu. Teama de concuren]`,
c` altul mai bun, poate, î]i va
lua locul, declan[eaz` un fel
de ”instinct de ap`rare”, care
se manifest` în aceea c` se
încearc` ca ”intrusul” s` fie
înl`turat, nu?

G.F.: Eu am avut mare noroc,
c`ci am putut imediat s` intru
în înv`]`mânt, ca profesor de
desen.

S.C.: Deci, al`turi de acti-    
vitatea artistic`, în atelier, ai
lucrat, pentru pâinea cea de
toate zilele, ca profesor?

G.F.: Da. Munca de profesor
mi-a garantat un venit cu
ajutorul c`ruia s` pot s`
lucrez ca artist, c`ci cel mai
important pentru mine este s`
am lini[te [i s` pot s` desenez.
Am avut noroc [i în rela]iile
mele cu galeriile care mi-au
expus arta, dar [i cu cei care
s-au ar`tat interesa]i de arta
mea.

S.C.: Este vorba de noroc, sau
arta ta a corespuns cerin]elor,
gustului iubitorilor de art`?

G.F.: A corespuns desigur
cerin]elor, dar eu n-am lucrat dup` ”cerin]e”. Una
din marile mele reu[ite pe care le-am avut a fost
ob]inera premiului Lovis-Corinth, în 1997, care a dus
la o mare expozi]ie la Muzeum Ostdeutche Galerie
din Regensburg.

S.C.: De[i te-am mai prezentat cititorilor
CURIERULUI ROMÂNESC în 1985, unii dintre
cititorii mei nu te cunosc. Poveste[te, te rog, despre
tine, despre leg`tura ta cu România, etc.

G.F.: Am f`cut studiile la Cluj [i liceul de arte
plastice [i Institutul de arte plastice "Ion Andreescu",
unde am avut profesori foarte buni de desen, mai
ales la liceu, unde am avut un profesor excelent.
Dup` terminarea Institutului am f`cut [i clasa de
grafic` [i am fost repartizat la Bucure[ti [i a[a am
ajuns în ora[ul meu natal, c`ci eu m-am n`scut în
Bucure[ti, unde tat`l meu a avut o pr`v`lie în
cladirea Carlton. Dup` cutremurul din 1940 familia

s-a reîntors în Ardeal,
unde am copil`rit, de[i
sunt din na[tere bucu-    
re[tean.
Cum spuneam, am fost
repartizat în Bucure[ti
dup` terminarea facul-    
t`]ii, unde am lucrat la
"Decorativa" [i apoi ca
custode la Casa de
cultur` Schiller, pân`
în 1975, când m-au dat
afar`, [i în 1977 am
plecat definitiv în
Germania.
{i în România am
participat la saloanele
de toamn`, saloanele
de gravur` [i desen.

S.C.: }i-ai tr`it cea mai
mare parte a vie]ii în
România, c`ci aveai
aproximativ 37 de ani
când ai emigrat în
Germania. Cum crezi
c` mo[tenirea ta
genetic` german` a
fost influen]at` de
mediul  românesc în
care ai crescut atât de
mult timp? Ai crescut
într-o familie ger-   
man`, ai f`cut [coala
în România, ai lucrat

cu [i printre români. Au
toate acestea vreo impor-      
tan]` pentru tine ca artist?

G.F.: E greu de spus.
Desigur c` [coala, antu-    
rajul, o serie de prietenii
care s-au format în Româ-      
nia [i pe care le apreciez
[i acuma, m-au influen]at.
Pe de alt` parte, nu am
avut probleme de a m`
identifica, c`ci eu am
început foarte curând s`
lucrez ca profesor [i
”integrarea” n-a fost o
problem`. Dar pot s` spun
f`ra discu]ie c` mo[-     
tenirea pe care am luat-o
cu mine din România este
baza pe care construiesc
tot ceea ce fac ca artist.

S.C.: Te rog s` poveste[ti
despre colaborarea ta cu
so]ia ta, artista plastic`
Eva Fabritius. În ce
m`sur` faptul c` so]ia ta
este tot artist plastic
influen]eaz` munca ta?
V`  schimba]i idei, v`
influen]a]i reciproc?

G.F.: Ar trebui s`-i aduc
un omagiu so]iei mele Eva,
c`ci f`r` ea nu a[ fi putut
s` lucrez, c`ci ea-mi
creaz` anturajul.
Eva s-a jertfit foarte mult
pentru mine, a renun]at
foarte mult la lucr`rile ei.

Ea, în afara muncii pe care o desf`[oar` ca artist
plastic tapiser, a avut familia [i pe mine, care sunt un
om dificil.
Din punct de vedere artistic, critica ei m-a ajutat
foarte mult, care nu [tiu dac` întotdeauna este foarte
obiectiv`, dar m` influen]eaz` foarte mult, c`ci am
observat c` ea are un ochi foarte bun.
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Gert Fabritius: Salonul ro[u.
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